## النبوازل والفتن وآثارهنا فني ببلاد الحجباز

من بداية القرن الأول الهجري إلى نهاية القرن الثالث الهجري ( من القرن السابع إلى التاسع الميلادي )

## Disasters And Seditions And Their Impact In The Hijaz

From The Beginning Of The First Hijra Century
Until The End Of The Third Hijra Century
(From The Seventh Century Until The Ninth Century Gregorian)

إشراف / د.محمد صالح الطاسان

اعداد / نجلاء محمد عويض المطيري

تناولت هذه الدراسة النوازل والفتن وآثارها في بلاد الحجاز منذ بداية القرن الأول الهجري إلى نهاية القرن الثالث الهجري ، حيث تم اختيار هذا الموضوع لإلقاء نظرة شاملة على النوازل والفتن وآثارها . وتبدأ الدراسة بالحديث عن السمات الجغرافية لمنطقة الحجاز، ثم تعريف النوازل والفتن ، وتتبع أحداثها منذ زمن الرسول - صلى الله عليه وسلم - وحتى نهاية القرن الثالث الهجري .

وقد اتبعت الباحثة في الدراسة منهج البحث التاريخي العلمي القائم على جمع المادة العلمية من المصادر المتعددة مثل كتب التاريخ وكتب الطبقات والتراجم وكتب الأنساب وكتب السير والمغازي، وتحليلها بطريقة علمية.

وقد خلصت الدراسة إلى نتائج رئيسة أهمها:

إن طبيعة بلاد الحجاز الجغرافية والمناخية ساعدت في انتشار الجفاف الذي كان له دور كبير في النوازل الطبيعية التي وقعت في بلاد الحجاز ، وإن أول نازلة طبيعية وقعت في الإسلام كانت في عام الرمادة سنة ١٨هـ ، كما أن العصر الأموي لم يشهد نازلة طبيعية كنازلة عام الرمادة ، كما أن تحسن الوضع الاقتصادي للمسلمين في العصر الراشدي والأموي وإنشاء ديوان العطاء ساهم في التخفيف من آثار النوازل الطبيعية وخصوصا ً الجفاف ، حيث أصبح لهم موارد مالية يستطيعون تلبية حاجاتهم خصوصا ً الطعام .

وقد ألحق بالبحث جدول يبين النوازل والفتن من بداية القرن الأول الهجري إلى نهاية القرن الثالث الهجري بالإضافة إلى قائمة المصادر والمراجع التي اعتمدت عليها الدراسة.

## Disasters And Seditions And Their Impact In The Hijaz

From The Beginning Of The First Hijra Century
Until The End Of The Third Hijra Century
(From The Seventh Century Until The Ninth Century Gregorian

## NAJLA MOHAMMED OWAEDAL MUTAIRI

This dissertation has dealt with disasters and seditions and their impacts in Hijaz from the beginning of the first century of Hijra until the end of the third of Hijra century. This subject was chosen to highlight comprehensively on disasters and seditions and their impacts. The study starts with stating the geographical features of Hijaz, definition of disasters and seditions and tracing their events from the time of the prophet mohammad (peace and blessings be upon Him), until the year (300H).

The researcher has followed in her study the scientific historical method of research . which is based on collecting the material from the different sources such as historical books, translations, biographies, genealogy books .

This study has been reached to certain distinct results:

The geographical and climatological nature of Hijaz has lead to the dissemination of drought, which has a great role in the natural disasters that took place there. The study has amentioned first natural disasters that occurred in the year of "Ramadah" – (18H). Nevertheless this study has shown that the Umayyads period did not witness any natural disasters was the Ramadah Year. Also the study has concluded that the improvement of the Muslims economic status in the Orthodox Caliphs, Umayyads era, has participated in reducing the impacts of the natural disasters, particularly the drought. which were able to satisfy their needs, for their great financial resources.

Attached to the research there is a list showing disasters and seditions from the beginning of the First Century of Hijra until the End of the Third Hijra Century. In addition to the list of sources and references on which I have referred to .